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VERSLAG VAN EEN MONDELING OVERLEG 
Vastgesteld, 15 juni 1976 

Na kennisneming van de nadere memorie van antwoord op haar nader 
voorlopig verslag had de vaste Commissie voor Economische Zaken1 behoef-
te aan met de Minister mondeling overleg te voeren over dit wetsontwerp. Dit 
overleg vond plaats op 22 januari 1976. 

Op 27 november 1975 had de commissie reeds in gehoor ontvangen een 
delegatie van de Nederlandse Vereniging voor de Groothandel in Aardolie-
produkten (NVGA), alsmede de heer Walter Engesser, onderdirecteur van 
Carbura-Zwitserland, om over de werking van het Carburasysteem te spre-
ken. Voorafgaand aan het mondeling overleg met de Minister ontving de 
commissie voorts nog brieven van de Vereniging van de Nederlandse Aard-
olie-industrie en de Nederlandse Organisatie van Olie- en Kolenhandelaren 
(NOVOK). 

Bij het mondeling overleg met de Minister van Economische Zaken was 
deze vergezeld van mr. A. A. T. van Rhijn en drs. H. A. A. M. van Eupen van 
het Directoraat-Generaal voorde Energievoorziening en mr. F. Vellema van 
de Directie Wetgeving en andere juridische aangelegenheden van zijn Minis-
terie. 

De commissie heeft de eer als volgt verslag uit te brengen over het ge-
voerde overleg. 

De Minister, het woord krijgend voor enkele inleidende opmerkingen, zei 
een onderscheid te willen maken tussen de merites van het wetsontwerp 
enerzijds en de problemen welke uit de verplichte vooraadvorming voor met 
name de oliehandelaren voortvloeien anderzijds. Hij was ervan overtuigd 
dat deze problemen op enigerlei wijze bevredigend moeten worden opge-
lost. Het is echter nog maar de vraag of dat aanleiding zou moeten zijn tot in-
grijpende wijzigingen in het nu voorliggende wetsontwerp. 

Een lid van de V.V.D.-fractie zei nog niet te weten of hij de Minister zou 
kunnen volgen in dit nu door hem gemaakte onderscheid tussen het wets-
ontwerp enerzijds en de waarschijnlijke gevolgen daarvan anderzijds. Zijns 
inziens heeft de Minister in de nadere memorie van antwoord de vragen 
vanuit de commissie, met name op het punt van de financiering van de ver-
plichte voorraadvorming, niet zodanig beantwoord dat bij de betrokken 
branche het vertrouwen bestaat dat daarvoor een bevredigende regeling zal 
worden gevonden. Hij pleitte er daarom voor dat de Minister opnieuw in 
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overleg zou treden met de betrokken organisaties uit het bedrijfsleven. Daar 
is te meer aanleiding voor nu er in de branche een ontwikkeling gaande is in 
de richting van toenadering van standpunten. 

Dit lid zei te hopen dat Regering en organisaties uit het bedrijfsleven erin 
zouden slagen een bevredigende oplossing te vinden voor de nog bestaan-
de problemen. Als dat zou lukken, zou het de leden van de V.V.D.-fractie niet 
moeilijk vallen met het wetsontwerp accoord te gaan. Zonder een bevredi-
gende regeling van de gevolgen van de verplichte voorraadvorming kan de 
V.V.D.-fractie niet op voorhand steun aan het wetsontwerp toezeggen. 

Ook een lid van de P.v.d.A.-fractie constateerde dat de verplichte voor-
raadvorming aanzienlijke problemen met zich zou brengen voor met name 
de handelaren in aardolieprodukten. Behalve het reeds genoemde financie-
ringsvraagstuk speelt het probleem van de kostenverwerking in de prijzen -
gegeven de verschillen tussen de onderscheiden categorieën handelaren 
zouden prijsverschillen kunnen ontstaan - en het probleem van een optima-
le benutting van de aanwezige opslagcapaciteit. 

De P.v.d.A.-fractie zou het, aldus dit lid, op prijs stellen als de Regering in 
overleg met industrie en handel, die nu ook elkaar gevonden schijnen te 
hebben in een gezamenlijke aanpak, tot een regeling zou komen die meerte-
gemoet komt aan de gesignaleerde problemen. Hoe denkt de Minister over 
een vorm van gemeenschappelijk beheer van de verplichte voorraden? 

In de nadere memorie van antwoord heeft de Minister gezegd, zo merkte 
een lid van de 'A.R.P.-fractie op, dat er een belangrijk verschil zou bestaan in 
de omstandigheden waaronder 20 jaar geleden in Zwitserland het Carbura-
systeem werd ingvoerd en de huidige situatie in Nederland. In Zwitserland 
zou een groter risico gelopen worden. Is de Minister na het verschijnen van 
de nadere memorie van antwoord nog steeds deze mening toegedaan? 

Dit lid vroeg zich af of er geen mogelijkheden zijn bij de uitvoering van een 
wettelijke voorraadplicht overeenkomstig het nu voorliggende wetsontwerp 
toch in bevredigende mate tegemoet te komen aan de bezwaren van de han-
del. 

Een lid van de K.V.P.-fractie constateerde tot zijn genoegen dat de Minister 
bereid is een oplossing te zoeken voor de problemen die uit de verplichte 
voorraadvorming voortvloeien. De vraag dringt zich dan op of niet juist door 
een wijziging van het wetsontwerp die problemen het beste kunnen worden 
opgelost. 

Een lid van de fractie van DS'70 ten slotte zei dat er ook zijnerzijds de 
voorkeur aan wordt gegeven eerst de uitkomsten van het overleg met de 
branche af te wachten. 

De Minister constateerde een grote mate van eenstemmigheid over de 
wenselijkheid een oplossing te vinden vooreen aantal met de verplichte 
voorraadvorming verband houdende problemen. Het is echter de vraag of 
daarvoor een ingrijpende wijziging van het wetsontwerp nodig is. 

Men kan, vervolgde de Minister, ten aanzien van de verplichte voorraad-
vorming twee invalshoeken kiezen. Men kan argumenteren dat de betreffen-
de bedrijven zelf de gevolgen moeten dragen van de in deze tijd normaal te 
achten verplichtingen (cf. milieuheffingen). Daartegenover kan men als uit-
gangspunt kiezen dat de overheid de kosten moet dragen van de door haar 
ten behoeve van het algemeen belang aan bedrijven opgelegde verplichtin-
gen. De Minister zei niet zonder meer voorstander te kunnen zijn van de 
tweede benaderingswijze. Hij was er daarom ook enigszins beducht voor in 
het wetsontwerp regelingen op te nemen voor de gevolgen van de voor-
raadplicht. Anderzijds zou het een te gemakzuchtige benadering van de 
overheid zijn het bedrijfsleven wat de gevolgen van deze wettelijke verplich-
ting betreft geheel aan zijn lot over te laten. De overheid zal een actieve bij-
drage moeten leveren aan de opzet van een bepaalde organisatie voor de 
uitvoering van de vooraadplicht. 

Het Centraal Orgaan waarover gesproken is, zou, vervolgde de Minister, 
eventueel op privaatrechtelijke basis opgericht kunnen worden. Wel zou er 
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een band tussen de overheid en het centrale orgaan moeten bestaan, in die 
zin dat de deelnemers aan het centrale orgaan op grond van artikel 11, lid 3 
van het wetstontwerp een ontheffing zouden krijgen van de verplichting zelf-
standig een voorraad aan te houden. Die verplichting zou dan aan het cen-
traal orgaan worden overgedragen. 

Een privaatrechtelijke constructie lijkt op het eerste gezicht een aantal dui-
delijke voordelen te hebben. Wat betreft kosten en organisatie stemt een pri-
vaatrechtelijke regeling beter overeen met het gekozen uitgangspunt. Voorts 
behoeft het wetsontwerp niet of nauwelijks te worden gewijzigd, waardoor 
geen tijdverlies onstaat. Ten slotte zou een privaatrechtelijke regeling in de 
praktijk veel flexibeler zijn. Een publiekrechtelijke constructie zou een zware 
last leggen op de wetgever. Voor iedere wijziging in de werking van het cen-
traal orgaan zou dan weer een wetswijziging nodig zijn. 

De moeilijkheden van exporten na doorverkoop, waardoor «overbodige» 
voorraden moeten worden aangehouden, zouden, naar het zich in eerste 
aanleg laat aanzien, kunnen worden opgelost door een verrekeningssys-
teem voor de kosten en een ontheffing aan het centraal orgaan om die ex-
port van de voorraadverplichting af te trekken. Ook het vraagstuk van de 
«verliesloze afwikkeling» kan met de oprichting van een centraal orgaan 
worden opgelost. 

In gesprekken met de branche zal moeten blijken, zo ging de Minister ver-
der, of voldoende zekerheid kan worden gegeven dat vrijwel alle betrokken 
bedrijven zullen meedoen aan een centraal orgaan op privaatrechtelijke ba-
sis. De Minister zei te verwachten dat voor een dergelijke coöperatieve op-
lossing voldoende interesse zou bestaan in de branche vanwege genoemde 
voordelen (aftrek van «overbodige» voorraden, «verliesloze afwikkeling»). 
Op het eerste gezicht leek het de Minister onjuist deelname aan een centraal 
orgaan af te dwingen door alleen de daarbij aangeslotenen toe te staan de 
aan de voorraadverplichting verbonden kosten door te berekenen in de prij-
zen. Wel zou eventueel te overwegen zijn een financieringsgarantie, die het 
bedrijfsleven ongetwijfeld van de overheid zal willen krijgen, alléén aan het 
centraal orgaan te verstrekken. Over het verstrekken van een financierings-
garantie is overigens nog geen enkele definitieve uitspraak te doen. Daar-
over zal in ieder geval eerst overleg gevoerd moeten worden met de Minis-
ter van Financiën. 

Naar het oordeel van een lid van de K.V.P.-fractie zou de Regering bij het 
opleggen van een voorraadplicht in het algemeen belang moeten streven 
naar een zodanige verdeling van de aan die verplichting verbonden lasten 
dat betrokkenen die als billijk kunnen ervaren. Hij vroeg zich wel af of een re-
delijke lastenverdeling mogelijk is in het kader van een privaatrechtelijke re-
geling. De vraag is of alle voorraadplichtigen wel in zo'n centraal orgaan 
zullen willen participeren. Degenen die menen zelf goedkoper te kunnen 
opslaan, zouden zich wel eens afzijdig kunnen houden. Zou ook de mogelijk-
heid van incidentele import zonder voorraadverplichting niet een billijke las-
tenverdeling middels een centraal orgaan in de weg staan? 

Een lid van de P.v.d.A.-fractie merkte op dat ook naar zijn mening bij het 
opzetten van een regeling het belang van een rechtvaardige lastenverdeling 
voorop moet staan. De vraag is of het toch niet noodzakelijk zal zijn de rege-
ling een publiekrechtelijk karakter te geven. Dit lid achtte het nl. niet uitgeslo-
ten dat een aantal bedrijven uit deze branche niet mee zou doen aan een 
gemeenschappelijke regeling. Voorts zou een publiekrechtelijke regeling ge-
wenst kunnen zijn vanweg de noodzakelijke controle bij overdracht van de 
verplichting aan het centraal orgaan. Ook met het oog op de controlemoge-
lijkheden voor het parlement lijkt een publiekrechtelijke regeling aantrekke-
lijker. 

Een lid van de V.V.D.-fractie merkte op dat ook bij een privaatrechtelijke 
opzet voldoende controlemogelijkheden ingebouwd zouden kunnen wor-
den. De door de Minister gegeven uiteenzetting kwam dit lid zeer evenwich-
tig voor. Hij zei te hopen dat de Regering en de organisaties uit het bedrijfs-
leven binnen een periode van enkele maanden een bevredigende regeling 
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zouden kunnen uitwerken. Zolang dat nog niet is gebeurd, zou het echter be-
ter zijn het wetsontwerp nog niet plenair te behandelen. 

Een lid van de A.R.P.-fractie vroeg zich af of de overheid door het geven 
van een financieringsgarantie aan het centraal orgaan niet de deelname 
daaraan zou kunnen stimuleren. Een regeling, waarbij het aan niet-aange-
slotenen niet zou zijn toegestaan de kosten door te berekenen, leek hem een 
oneigenlijk drukmiddel. 

De Minister zei niet de indruk te hebben dat de controlemogelijkheden bij 
een publiekrechtelijke opzet groter zouden zijn dan bij een privaatrechtelijke 
opzet. Bij een publiekrechtelijke opzet zou de overheid min of meer zichzelf 
moeten controleren. Ook bij een privaatrechtelijke opzet van het centraal or-
gaan moet het mogelijk zijn in enigerlei vorm aan het parlement gegevens te 
verstrekken over de controle op de naleving van de voorraadverplichting. 

Of de voorraadplichtigen in voldoende mate zullen deelnemen aan een cen-
traal orgaan zal voornamelijk worden bepaald door de voordelen die daar-
aan verbonden zullen zijn. De Minister zei goede hoop te hebben dat zowel 
voor de kleinere als voor de grotere bedrijven deelneming aan een centraal 
orgaan voldoende voordelen zou bieden. Inderdaad kan ook gedacht wor-
den aan een overheidsgarantie uitsluitend aan het centraal orgaan. 

De Minister benadrukte dat iedere importeur van aardolieprodukten inge-
volge het wetsontwerp voorraadplichtig wordt. Kennelijk bestaat bij sommi-
ge betrokkenen het misverstand dat incidentele importen zouden zijn vrijge-
steld van de verplichting tot voorraadvorming. Opgrond van artikel 11, lid 3 
van het wetsontwerp zou de op iedere importeur rustende verplichting 
evenwel kunnen worden overgedragen aan een centraal orgaan. 

Ten slotte zegde de Minister toe de Kamer te zullen inlichten over de resul-
taten van zijn besprekingen met het bedrijfsleven hierover. 

De voorzitter van de commissie, 
Wierenga 

De griffier van de commissie, 
Eikerbout 
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